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Til Sluseudvalget: 
Merete Løvschall, Kystdirektoratet (MLO) 
Henning Juul Pedersen, Fiskeristyrelsen (HJP) 
Ole Nyholm Knudsen, Ringkøbing–Skjern Kommune (ONK) 
Connie Høj, Varde Kommune (CH) (afbud) 
Jørn Fjord Lodberg, Sydvestjysk Fiskeriforening (JFL) 
 
Bisiddere: 
Jes Madsbjerg Ebsen, Fjordfiskerne (JME) (afbud) 
Søren Christensen, Vestjysk Landboforening (SC) 
 
Embedsmænd: 
Henning Yde, Hvide Sande Havn (HYDE) (afbud) 
Thomas Larsen, Sekretær, Kystdirektoratet (TLA) 
 
Kopi til orientering: 
Miljø- og Fødevareministeriet 
Ringkøbing-Skjern Kommune 
Varde Kommune 
Sydvestjysk Fiskeriforening 
Bork Fiskeriforening 
   
   
 

Kystdirektoratet 
J.nr. 20/04938-19 
Ref. Thomas Larsen 
10-02-2023 
 

Beslutningsreferat til sluseudvalgsmøde for 
Ringkøbing Fjord den 16. november 2022 – 
Kystdirektoratet, Lemvig 
  
Dagsorden og referat: 
 
1. Velkommen til sluseudvalget v. formanden 
 
MLO bød velkommen Velkommen til Henning Juul Pedersen (HJP) fra 
Fiskeristyrelsen, som er trådt ind i sluseudvalget. 
 
HJP er fiskerikontrollør, Holdleder. Laver kontrol fra Esbjerg til Thyborøn og 
herunder ferskvande ind i landet. 
 
Der fulgte herefter en gensidig præsentation. 
 
 
2. Godkendelse af referat fra sidste møde: 
 
Referat blev godkendt. 
 
 
 
3. Sluseudvalgets medlemmer orienterer: 
Kystdirektoratet 
 
Partnerskabshenvendelse til sluseudvalget og vi deltager i den form hvor vi kan 
bidrage med viden om sluse og deltager i den forstand ikke i et partnerskab. 
ONK kan oplyse, at partnerskabet kommer til at hedde ”Kystvandråd for 
Ringkøbing Fjord”. SC håber på vi får en del forskellige oplande. Ansøgningen er 
indsendt og gruppen udvides løbende. Herunder viden om fx sandmusling. ONK 
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mener også at slusens påvirkning af fjorden kommer til at indgå. MLO siger, at 
vi ikke deltager i et partnerskab idet vi skal dække hele landet og dække alle da 
vi er en statslig institution. Derfor vil vi ikke kunne indgå i decideret 
partnerskab men vi står altid til rådighed med viden.  
 
MLO oplyser at vi er i gang med at levetidsvurderinger af vores anlæg og der 
indgår også slusens betydning herunder mere fokus på digital understøttelse. 
Det er dog et større arbejde, der kræver bevilling og hjælp udefra - og det er 
komplekst. Det er vigtigt at forstå, at slusepraksis kan justeres i mindre dele, 
men skal der ske større ændringer, så skal der formentlig udarbejdes en 
miljøkonsekvensvurdering (VVM), hvori konsekvens for Natura-2000 indgår. SC 
mener at udfordringen ved at deltage i sluseudvalget også er at se mere på 
miljø i fremtiden.  
 
Pressehenvendelser. Der har været en række artikler i dagbladet om fjorden, og 
TLA har leveret baggrund til journalisten, om sluseudvalgets arbejde. Mange af 
de spørgsmål der rejses er reelt rettet til Miljøstyrelsen. ONK vil gerne vide om 
en af Kystvandråd for Ringkøbing Fjords opgaver kan blive, at se på 
betydningen for græsarter og om de svitses og brændes af. KDI stiller gerne op 
og forklarer om slusepraksis og slusedrift. SC spørger om MST kunne deltage i 
udvalget for at drøfte miljømæssige problemstillinger. MLO mener ikke, at det 
vil være svaret på det, da sluseudvalgets opgaver er ret snævert og derfor bør 
det være i andre forummer, hvor den bredere miljøproblemstilling belyses. SC 
ønsker gerne at der er en deltagelse fra MST i ny og næ. 
 
JFL siger, at man for 50 år siden kunne gå ned og tale med slusemester. Det er 
problematisk med vintersaltholdighed når den stiger til det vedtagne. I gamle 
dage var det 1½ gang. MLO siger, at saltholdigheden er afgørende for fjorden 
og derfor skal saltholdigheden op for at få sandmuslingen til at trives, som er 
afgørende for fjorden. Det koster muligvis på græsser. MLO vi skal være 
påpasselige med at springe til konklusioner. KDI tager dialog med MST om 
deltagelse. 
 
Datasæt. TLA vil til næste gang vise hvilke data vi har for slusen. 
(note: der pågår et arbejde pt i KDI med, at få udstillet data på vores 
hjemmeside). 
 
Sportsfisker. Direktionen i NST har haft møde med sportsfiskere (Danmarks 
Sportsfisker Forening) om sluse, men også om øvrige emner. 
 
 
Fiskeristyrelsen 
HJP tænker det kan være spændende, at udvalget også præsenteres for 
fangststatistikker og der kan være en bekymring for, at der over år vil være 
fare for arter som forsvinder for Ringkøbing Fjord. JFL mener at det er det 
ringeste år nogensinde. 
 
HJP oplyser at der både ved sejladser og langs bredden er observeret mere 
fedtemøg. Der er en vis bekymring og der er påvirkninger, som ikke er belyst. 
 
Der efterspørges fakta, som fx påvirkningen for branden på fabrikken i Hvide 
Sande og sammenhængen med fjorden. HJP oplyser at grænseværdier i 
sammenhæng med fabrikken har været overskredet. Der afholdes bl.a. møde i 
Debatforum Ringkøbing Fjord, hvor der vil indhentes viden om fjordmiljøet og 
det påtænkes at MST deltager. ONK efterspørger også data på tværs af 
myndigheder og andre aktører. 
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Varde Kommune 
Udgår 
 
Ringkøbing-Skjern Kommune 
ONK oplyser, at det endnu er uafklaret om fabrikken i Hvide Sande 
genopbygges. JFL siger at der stadig er blankt vand ved fabrikken og der 
kommer en stribe ud i fjorden. ONK anbefaler at kommunen får besked når 
sådanne til observeres. Fortsat arbejde med centraliseret rensningsanlæg med 
udledning af renset spildevand til fjorden. Kommunen har interesse i, at det 
naturligvis er reneste. 
 
 
Fiskeriets organisationer ved fjorden 
JFL bemærker at der ikke er mange fisk i fjorden. Der er fanget sild og stort set 
ikke andet og det er generelt overalt. Observeret laks i slusen som venter for at 
komme gennem slusen. 
 
Landboforeningen 
SC har dyr hele ude på tipperne og kan se at der er en del ålegræs. Når man er 
i det område, så er det nemt at forstå hvor svært det er at styre forholdene i 
fjorden. Det er hørt at der er mindre ålegræs i år. PFAS er også en stor 
bekymring for landbruget nu. 
 
Slusemester 
TLA fremlagde slusemesters beretning fra dagsorden. HYDE var ikke tilstede. 
SC efterspørger viden om konsekvens af langsommere indslusning af hensyn til 
salt og fauna. 
 
 
4. Indstilling til slusepraksis: 
Gældende slusepraksis: 

 
 

  
Vedtaget. 
 


1. At vandstanden i fjorden holdes i intervallet +0,0 - +0,25m 

DVR90 
2. At vandstanden holdes i den nedre del af intervallet om 

vinteren, og om sommeren, når saltholdigheden når op på 
eller over 12 ‰ 

3. Der tilstræbes så konstant en saltholdighed som muligt om 
sommeren i intervallet 12 ‰ – 14 ‰ og højest 15 ‰ på de 
ugentlige målinger 

4. Saltholdigheden holdes over 6 ‰ hele året 
5. At der kun lukkes vand ind når der kan sikres en god 

opblanding 
6. Der benyttes det vægtede gennemsnit af de ugentlige 

saltholdighedsmålinger 
7. Besejling og oprensning af indsejling i havnen kræver, at man 

i perioder holder slusen lukket ligesom slusen lukkes under 
storm og kraftigt højvande 

 
Tillægspraksis: 

a. Der holdes en port åben på 2 meter for fiskepassage 
b. Ved vendestrøm (+/- 10 cm i forhold til fjorden) åbnes så 

vidt muligt alle porte minimum 1 gang i døgnet for at 
tilgodese fiskepassagen. 
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5. Næste møde og eventuelt: 
Onsdag den 15. marts 2023 
 
Ikke vedtaget.  
 
Forslag den 8. marts 2023 
 
Vedtaget. 
 
Der var også ønske om, at indkaldelse til sluseudvalgsmøder sker som 
kalenderindkaldelse.  
 
 
 
Efterindsat note: Næste møde er efterfølgende ændret til 29. marts 2023 i Lemvig 
 
 
 


